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”Det talte ord gælder” 

Spørgsmål  

Ministeren bedes redegøre for sin indstilling til den 

kommende dagsorden for rådsmøde (landbrug og 

fiskeri) den 23. september 2024 samt eventuelle 

sager, hvortil der søges mandat i Europaudvalget. 

   

Svar 

Jeg vil gennemgå dagsordenen for rådsmødet 

landbrug og fiskeri den 23. september 2024 i 

Bruxelles. Der er fem punkter, som alle forelægges til 

orientering.  

 

Punkt 1 handler om de strategiske planer under den 

fælles landbrugspolitik. Fokus i drøftelsen vil særligt 

være at sikre yderligere strømlining af processen for 

ændringer af de strategiske planer. 

 

Kommissionen tog i foråret skridt i den rigtige 

retning for at lette processen, men der er behov for, 

at vi ser på yderligere tiltag. 

 

Offentligt
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Grundlæggende er idéen med de strategiske planer 

god, men vi risikerer, at mange medlemslande vil 

være imod en mere resultatbaseret tilgang, hvis 

processen er for tung.     

 

Forenkling er også et af de emner, som vi fremhæver 

i forhold til den kommende reform af den fælles 

landbrugspolitik efter 2027.  

 

Punkt 2 handler om markedssituationen for 

landbrugsvarer. Markedssituationen er inde i en 

relativt stabil periode. Der ses dog stigende priser på 

særligt mejeriprodukter.  

 

Vi følger handelssituationen for landbrugsvarer tæt. 

Blandt andet i forhold til Kina, som har igangsat en 

antidumping-undersøgelse af visse europæiske 

svinekødsprodukter og en antisubsidie-undersøgelse 

af visse europæiske mejeriprodukter.  

 

Punkt 3 handler om konsultationer mellem EU og UK 

om fiskerimuligheder for 2025.  
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Det er meget vigtigt, at forhandlingerne afsluttes, så 

der er klarhed om kvoterne fra den 1. januar næste år. 

 

Vi vil derudover lægge vægt på, at aftalen 

understøtter den fulde adgang til fiskeri i britiske 

farvande, som fastlagt i Brexit-aftalen. 

 

Dette særligt i lyset af den britiske beslutning om at 

lukke for alt tobisfiskeri i engelsk farvand af 

Nordsøen og skotsk farvand. Denne sag følger jeg 

selvfølgelig fortsat tæt.  

 

Punkt 4 handler om konsultationer mellem EU og 

Norge, mellem EU, Norge og UK samt mellem 

kyststater om fiskerimuligheder for 2025. 

 

Det er meget vigtigt, at forhandlingerne afsluttes, så 

kvoterne er på plads fra den 1. januar næste år. Og 

fiskeriet i norsk farvand kan starte fra nytår.  
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Forhandlingsklimaet med Norge er desværre fortsat 

meget udfordret. Torsk og sild forventes at blive 

svære punkter i forhandlinger mellem EU, UK og 

Norge.  

 

Kyststatsforhandlinger bør også afsluttes i 2024 for 

så vidt angår fastsættelse af fiskerimuligheder for 

makrel mv. Den største udfordring er stadig 

fordelingen af kvoterne. Men det kan desværre 

fortsat trække ud.  

 

Punkt 5 handler om Kommissionens forslag om 

tilpasning af fiskerimuligheder for 2024. Det 

omhandler en række bestande, som Danmark ikke 

fisker på, blandt andet ansjos.  

 

Her vil vi dog nævne en dansk udfordring med 

havtaske. Jeg vil i øvrigt henvise til samlenotatet.  

 
---o0o--- 
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Under siden sidst vil jeg nævne, at Kommissionen i 

slutningen af august har fremlagt forslag om 

fiskerimuligheder i Østersøen for 2025.  

 

Der bliver snarest oversendt et grundnotat om 

forslaget. Jeg forventer at tage forhandlingsoplæg i 

Europaudvalget forud for rådsmødet i oktober, hvor 

der forventes at skulle opnås enighed om forslaget.  

 

Der er ingen tvivl om, at situationen i Østersøen 

fortsat er meget vanskelig.  

 
Kommissionens forslag lægger op til, at der for torsk 

i både den østlige og den vestlige Østersø, sild i den 

vestlige Østersø og laks i Østersøen fortsat kun sættes 

bifangstkvoter i 2025. Og at bifangstkvoterne 

reduceres yderligere sammenlignet med 2024.  
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For brisling i Østersøen foreslår Kommissionen en 

reduktion af kvoten, mens der for sild i den centrale 

del af Østersøen foreslås en betydelig kvotestigning. 

Rødspætte har det også fortsat godt i Østersøen.  

 

For laks foreslås som noget nyt en lukning af det 

rekreative fiskeri i 2025 med en undtagelse i den 

Botniske Bugt. Den nuværende lukning af det 

rekreative fiskeri efter torsk foreslås videreført.   

 

Vi vender tilbage til forslaget her i udvalget forud for 

rådsmødet landbrug og fiskeri i oktober.  

 


